

# Management of Youth Spare Time in Volunteer Work to Help the Displaced from the City of Mosul<sup>1</sup>

Prof. Dr. Ibtisam Saadoun Al-Nouri, Prof. Dr. Niran Youssef Jabr

Al-Mustansiriya University, College of Education, Iraq

إدارة أوقات الفراغ لدى الشباب في العمل التطوعي

لمساعدة النازحين من مدينة الموصل

مستخلص بحث

اعداد

أ.م. د. نيران يوسف جبر

أ.د. ابتسام سعدون النوري

الجامعة المستنصرية / كلية التربية

---

Search targeted know:

1. Managing leisure time for young people in voluntary work (helping the displaced from the city of Mosul)
2. Surveying the opinion of the respondents about the importance of participating in voluntary work
3. Finding out the most important reasons that hinder participation in volunteer work.
4. What is the role of the media regarding the importance of volunteer work and the community's need for it?

Research Limits: The current research was determined by young people who are engaged in volunteer work to help the displaced from Mosul Governorate, and who are present in the Husseiniya processions on the (Ya Hussein) road linking Najaf and Karbala governorates for the year 2014-2015.

The second chapter included a theoretical framework and previous studies dealing with research variables

The research community included young volunteers to help displaced families on the (Ya Hussein) road linking Najaf and Karbala (200) male and female volunteers. , and (50) volunteers, the two researchers prepared the questionnaire that was directed to the young volunteers, as the number of its paragraphs reached (18) paragraphs, and it was presented to experts and specialists in counseling and psychology.

---

<sup>1</sup> How to cite the article: Al-Nouri I.S., Jabr F.Y. (2023)., Management of Youth Spare Time in Volunteer Work to Help the Displaced from the City of Mosul, *Multidisciplinary International Journal*, Vol 9 (Special Issue), 14-18

The search results indicated:

1- Paragraph (Do you support filling your free time with work that will bring you some money) The results show that (47.4%) of the total sample of (100) male and female volunteers supports this, which is a weak percentage.

2- Paragraph (Do you support filling free time with voluntary work) The results show that (78.6%) of the total sample of (100) male and female volunteers support this, which is a good percentage.

3- Paragraph (Do you prefer to stay at home to spend your free time) The results show that (19%) of the total sample of (100) male and female volunteers, which is a weak percentage, which indicates the youth's awareness of the importance of investing their free time in a positive way

4- (Join volunteer groups in free time) The results show that the percentage (77%) of the total sample amounting to (100) volunteers, which is a good percentage.

5- Paragraph (My family participates with me in the activity that I love constantly) The results show that (86.8%) of the total sample (100) male and female volunteers agreed to that, which is a very good percentage, and the researcher explains this by the important role that the family plays in promoting the behavior of their children.

6- Paragraph (Investing my spare time in volunteer work helps me acquire many useful information.) The results show that (81.9%) of the total sample of (100) male and female volunteers agreed on that, which is a very good percentage, and the researcher explains this because of the benefit that Acquired by young people from volunteer work.

7- Paragraph (organizing my free time that helps me develop my skills and information) The results show that (93.4%) of the total sample of (100) male and female volunteers answered yes, which is an excellent percentage.

8- Paragraph (I review with my family from time to time the way I spend my spare time) The results show that (93.4%) of the total sample of (100) male and female volunteers answered yes, which is an excellent percentage, and the researcher explains that and praises the effective role of the family in that .

9- Paragraph (Volunteer work in free time makes me feel psychologically stable.) The results show that (70.4%) of the total sample of (100) male and female volunteers answered yes, which is a good percentage. The researcher explains that the Iraqi society is governed by the social fabric that interacts with each other. Among his members, which makes the young man feel psychologically stable to help his displaced brothers

10- Paragraph (My father prevents me from expressing an opinion on the way I manage my free time) The results show that the percentage (71.6) of the total sample of (100) male and female volunteers supported this, which is a high percentage, and the researcher explains this by the differences in the nature of parenting methods in families.

11- Paragraph (My voluntary work in my free time allows me well to remove psychological tension) The results show that the percentage (86.8) of the total sample of (100) male and female volunteers supported this, which is a very good percentage, and the researcher explains this by the extent of the benefit gained by the volunteer From his volunteer work and helping others.

12- Paragraph (My participation with my displaced brothers in my free time makes me feel social cohesion) The results show that (78.6%) of the total sample of (100) male and female volunteers supported this, which is a good percentage, since the Iraqi society is a socially cohesive society with all its sects since ancient times

13- Paragraph (Volunteer work made me lose the enjoyment of my free time) The results show that (9.90%) of the total sample of (100) male and female volunteers answered yes, which is a weak percentage, which indicates that volunteer work did not make the volunteer lose the enjoyment of his free time, rather their answers indicate They enjoy their services.

14- Paragraph (My volunteering negatively affects my spending my spare time) The results show that (19%) of the total sample of (100) male and female volunteers answered yes, which is a weak percentage, and the researcher explains that as in the previous paragraph. 15- Paragraph (I am aware of the difference between free time and time for tasks to be performed) The results show that (86.9%) of the total sample of (100) male and female volunteers answered yes, which is a very good percentage, which indicates that the young man enjoys his ability to balance between his duties and work Volunteering, and that his other duties did not prevent him from helping his displaced brothers.

16- Paragraph (I feel psychological satisfaction after spending my free time to help the displaced) The results show that (78.6%) of the total sample of (100) male and female volunteers answered yes, which is a good percentage, which indicates that volunteer work through which the young man feels the psychological satisfaction of his feeling That his displaced brothers have obtained his basic needs, and this is the goal of volunteer work for the young man and woman.

17- Paragraph (I think that the method of taking leave with the displaced is useful and distinctive) The results show that (86.9%) of the total sample of (100) male and female volunteers answered yes, which is a very good percentage, and the researcher explains that that volunteer work has benefited the displaced in a way positive.

18- Paragraph (My father asks me how much I enjoy my free time at the end of my voluntary work) The results show that (86.9%) of the total sample of (100) male and female volunteers answered yes, which is a very good percentage. The researcher explains this as the success of the democratic method followed by some Parents with their children by sharing their hobbies, which in turn leads to the success of the volunteer in performing his task correctly.

**Keywords:** *time management; free time, free time management, volunteer work, displaced families*

استهدف البحث تعرف:

1. إدارة أوقات الفراغ لدى الشباب في العمل التطوعي (مساعدة النازحين من مدينة الموصل)
2. استطلاع رأي أفراد العينة حول أهمية المشاركة بالعمل التطوعي
3. الوقوف على أهم الأسباب التي تعيق المشاركة بالعمل التطوعي.
4. ما دور الاعلام باهمية العمل التطوعي ومدى حاجة المجتمع اليه؟

**حدود البحث:** تحدد البحث الحالي بالشباب المنخرطين بالعمل التطوعي لمساعدة النازحين من محافظة الموصل، والمتواجدين في المواكب الحسينية على طريق (ياحسين) الرابط بين محافظة النجف ومحافظة كربلاء للعام 2014 – 2015

تضمن الفصل الثاني اطارا نظري ورساات سابقة تناولت متغيرات البحث

شمل مجتمع البحث الشباب المتطوعين لمساعدة الأسر النازحة على طريق (ياحسين) الرابط بين النجف وكربلاء (200) متطوع ومتطوعة ، قد اعتمدت الباحثتان العينة الطبقية العشوائية في اختيارها فبلغ مجموع افرادها ، حددت الباحثة عينة البحث بـ (100) متطوع ومتطوعة ، (50) متطوع، و(50) متطوعة، أعدت الباحثتان الإستبانة التي وجهت للشباب المتطوعين، إذ بلغت عدد فقراتها (18) فقرة وقد تم عرضها على خبراء ومتخصصين في الارشاد وعلم النفس

اشارت نتائج البحث :

- 1- الفقرة (هل تؤيد ملء وقت الفراغ بعمل يدر عليك بعض المال) تبين النتائج إن نسبة (47.4%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة يؤيد ذلك وهي نسبة ضعيفة.
- 2- الفقرة (هل تؤيد ملء وقت الفراغ بالعمل التطوعي) تبين النتائج إن نسبة (78.6%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة يؤيد ذلك وهي نسبة جيدة.
- 3- الفقرة (هل تفضل البقاء في البيت لقضاء وقت الفراغ) تبين النتائج إن نسبة (19%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، وهي نسبة ضعيفة، مما يدل على وعي الشباب باهمية استثمار وقت الفراغ وبالشكل الايجابي
- 4- (انضم للجماعات التطوعية في وقت الفراغ) تبين النتائج إن نسبة (77%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، وهي نسبة جيدة وتفسر الباحثة ذلك بايمان الشباب بفائدة العمل التطوعي في وقت الازمات.
- 5- الفقرة (تشاركني أسرتي في النشاط الذي أحبه باستمرار) تبين النتائج إن نسبة (86.8%) من مجموع العينة (100) متطوع ومتطوعة، وافقو على ذلك، وهي نسبة جيدة جدا، وتفسر الباحثة ذلك بالدور المهم الذي تلعبه الاسرة في تعزيز سلوك ابنائهم.
- 6- الفقرة (يساعدني استثمار وقت الفراغ بالعمل التطوعي في إكساب العديد من المعلومات المفيدة). تبين النتائج إن نسبة (81.9%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، قد وافقو على ذلك وهي نسبة جيدة جدا، وتفسر الباحثة ذلك للفائدة التي اكتسبها الشباب من العمل التطوعي .
- 7- الفقرة (تنظيم وقت فراغي يساعدني على تنمية مهاراتي ومعلوماتي) تبين النتائج إن نسبة (93.4%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، قد اجابو بنعم، وهي نسبة ممتازة
- 8- الفقرة (أراجع مع أسرتي من حين لآخر الطريقة التي اقضي بها وقت فراغي) تبين النتائج إن نسبة (93.4%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، اجابو بنعم، وهي نسبة ممتازة وتفسر الباحثة ذلك وتشيد بدور الاسرة الفعال في ذلك.
- 9- الفقرة (يشعرنى العمل التطوعي في وقت الفراغ بالاستقرار النفسي). تبين النتائج إن نسبة (70.4%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، اجابو بنعم، وهي نسبة جيدة، وتفسر الباحثة ذلك كون المجتمع العراقي يحكمه النسيج الاجتماعي المتفاعل فيما بين افراده مما يشعر الشباب بالاستقرار النفسي لمساعدته اخوته النازحين
- 10- الفقرة (يمنعني والدي بإبداء الرأي في أسلوب ادارتي لوقت فراغي) تبين النتائج إن نسبة (71.6%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، ايدوا ذلك، وهي نسبة عالية، وتفسر الباحثة ذلك بالفروق الموجودة في طبيعة اساليب التربية عند الاسر.

11- الفقرة (يتيح لي عملي التطوعي في وقت فراغي بشكل جيد بإزالة التوتر النفسي) تبين النتائج إن نسبة (86.8) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، ايدوا ذلك، وهي نسبة جيدة جداً، وتفسر الباحثة ذلك بمدى الفائدة التي اكتسبها المتطوع من عمله التطوعي ومساعدة الآخرين.

12- الفقرة (مشاركتي لإخوتي النازحين في وقت فراغي يشعروني بالتماسك الاجتماعي) تبين النتائج إن نسبة (78.6%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، ايدوا ذلك، وهي نسبة جيدة، كون المجتمع العراقي مجتمع متماسك اجتماعياً بكل أطرافه منذ القدم.

13- الفقرة (أفقدني العمل التطوعي التمتع بوقت فراغي) تبين النتائج إن نسبة (9.90%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، اجابو بنعم وهي نسبة ضعيفة مما يدل على ان العمل التطوعي لم يفقد المتطوع بالتمتع بوقت فراغه، بل تدل اجاباتهم باستمتاعهم بما يقومون به من خدمات.

14- الفقرة (يؤثر قيامي بالتطوع بشكل سلبي على قضائي لوقت فراغي) تبين النتائج إن نسبة (19%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، اجابو بنعم وهي نسبة ضعيفة وتفسر الباحثة ذلك كما في الفقرة السابقة.

15- الفقرة (أعي الفرق بين وقت الفراغ ووقت المهام الواجب أدائها) تبين النتائج إن نسبة (86.9%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، اجابو بنعم وهي نسبة جيدة جداً مما يدل على تمتع الشاب بقدراته على الموازنة بين واجباته وبين العمل التطوعي، وان واجباته الأخرى لم تمنعه من القيام بمساعدة اخوته النازحين.

16- الفقرة (اشعر بالإشباع النفسي بعد قضاء وقت فراغي لمساعدة النازحين) تبين النتائج إن نسبة (78.6%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، اجابو بنعم وهي نسبة جيدة مما يدل على ان العمل التطوعي يشعر الشاب من خلاله بالإشباع النفسي لشعوره بان اخوته النازحين قد حصل على حاجاته تلامسية وهذا هو الهدف من العمل التطوعي بالنسبة للشباب والشابة.

17- الفقرة (أرى أن طريقة قضائي للأجازة مع النازحين مفيدة ومميزة) تبين النتائج إن نسبة (86.9%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، اجابو بنعم وهي نسبة جيدة جداً، وتفسر الباحثة ذلك على ان العمل التطوعي قد افاد النازحين وبطريقة ايجابية.

18- الفقرة (يسألني والدي عن حجم استمتاعي بوقت فراغي مع نهاية عملي التطوعي) تبين النتائج إن نسبة (86.9%) من مجموع العينة البالغة (100) متطوع ومتطوعة، اجابو بنعم وهي نسبة جيدة جداً، وتفسر الباحثة ذلك بنجاح الاسلوب الديمقراطي الذي يتبعه بعض الآباء مع ابنائهم بمشاركتهم هواياتهم، والذي يؤدي بدوره الى نجاح المتطوع في اداء مهمته وبالشكل الصحيح.

الكلمات المفتاحية : اولاً-إدارة الوقت ، ثانياً-وقت الفراغ ، ثالثاً-إدارة وقت الفراغ، رابعاً-العمل التطوعي، خامساً- العوائل النازحة